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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DEL CONSELL DEL DISTRICTE  5 DE L’AJUNTAMENT 
DE SABADELL 
 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm. de la sessió: 16/2014 
Caràcter: ordinari 
Data: 02 de juny de 2014 
Horari: 19.00 h a 21.00 h 
Lloc: Centre Cívic de Gràcia 
 
 
Assistents 
 
Marta Farrés Falgueras, presidenta 
Lluís Perarnau Reyes, vocal d’ES 
Pol Gibert Horcas, vocal del PSC 
Francisco Javier Martínez Jiménez, vocal de l’AV de la Serra d’en Camaró 
Jaume Selvas Casanovas, vocal de l’AV de Can Feu 
Salvador Tamborero Oribe, vocal de l’AV d’Arraona Merinals Can Gambús 
Teresa Llamas Frías, vocal de l’Agrupació de Veïns de Gràcia 
Rossend Valls Valls, vocal de les entitats de gent gran 
Albert Gusi Miró, vocal de les entitats culturals 
Isidre Vicente Rebull, vocal de les entitats culturals 
Mercè Canalias Pons, vocal de les entitats culturals 
Jordi Argemi Alberich, vocal de les entitats esportives 
Martí Sala Roca, vocal de les entitats esportives 
Daniel Casanellas de Haro, vocal de les entitats del grup altres entitats 
Fernándo Fernández Moyano, vocal dels centres d’atenció primària 
Elisabeth Pineda Garcia, secretària delegada 
 
Altres assistents: 
 
Josep Escartin Laurito, Síndic Municipal de Greuges de Sabadell 
Olga Jiménez Palau, cap de Servei de Drets Civils i Ciutadania  
Oriol Civil Desveus, membre de la xarxa d’agents antirumors i col·laborador de l’SCAI 
Núria Oliva Viles, tècnica de territori del Districte 
Públic assistent 
 
 
Absents 
 
Pilar Altarriba Vilarasau, vocal de les entitats del grup altres entitats 
Antonio Hernandez Calvo, representant del PP (5%) 
 
Excusen la seva absència:  
 
Quim Carné Jordana, vocal regidor de la llista més votada de la ciutat 
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Olga Acero López, vocal del PSC 
Sergi Mestre Garcia, vocal de les entitats culturals 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta anterior. 
2. Memòria del Síndic Municipal de Greuges 2013. 
3. Teixint la convivència: xarxa antirumors de Sabadell. 
4. Ratificació o renovació del representant al Consell de Salut. 
5. Nomenament pendent del representant en el Consell Escolar Municipal. 
6. Informació dels consells sectorials. 
7. Comunicacions. 
8. Torn obert de paraules. 
 
Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 12 del Reglament municipal 
dels consells de districte de 30 d’abril de 1997, la presidenta, la Sra. Marta Farrés Falgueras 
declara oberta la sessió. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta anterior 
 

La Sra. Marta Farrés demana si algú ha de fer esmena a l’acta anterior. Atès que no hi 
ha cap esmena, l’acta de la sessió del 13 de març, queda aprovada per unanimitat. 
 
 

2. Memòria del Síndic Municipal de Greuges 2013 
 

El Sr. Josep Escartin explica que el Síndic de Greuges ha atès 1.129 persones durant 
l’any 2013 i ha generat 183 expedients. Afegeix que s’obre expedient quan l’actuació de 
l’Ajuntament no és prou correcta. 
 
Respecte a la temàtica d’actuació, destaquen: les multes (13%), la disciplina urbanística 
(11%) i l’atenció social (8%), informant que en l’últim cas no es tracta tant d’una mala 
actuació dels serveis socials, sinó que tot i la seva intervenció, les persones ateses han 
quedat desprotegides. 
 
El Síndic ha fet recomanació a l’Ajuntament en 67 casos, d’aquestes l’Ajuntament n’ha 
acceptat gairebé el 50%, no n’ha acceptat un 17% i la resta estan pendents de resposta. 
 
El Districte 5 aporta un 10% de les queixes totals al Síndic, ocupant la quarta posició 
respecte la resta de zones. Pel que fa a la temàtica d’actuació en el districte, el 13% 
correspon a multes de trànsit i el 10% a atenció social. 
 
El Sr. Josep Escartin destaca els següents casos tractats en el districte cinquè: 
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• Queixes de gestió tributària. En concret, sol·licitant el prorrateig de la taxa 
d’escombraries en els casos d’inici o cessament del servei. 

• Queixa per l’entrega d’un habitatge adaptat per mobilitat reduïda. En aquest cas, 
la vivenda no estava condicionada i no es va utilitzar però es reclamava el 
pagament de la fiança. 

• Queixes per rates i brutícia provinents d’un solar. El Síndic va considerar que 
l’Ajuntament hauria d’haver actuat abans i netejar-lo. 

• Queixes derivades de l’activitat d’una rostisseria. 
• Queixes per sorolls, tot i que l’Administració va actuar, es va realitzar la 

sonometria quan la font emissora dels sorolls estava apagada. 
• Multes. El Síndic manifesta que hi ha un acord amb els Síndics d’altres ciutats 

per emetre una consulta respecte el tema de la presumpció de veracitat, ja que 
consideren que actualment hi ha prou mitjans de prova per no haver d’emparar-
se en el principi de presumpció que deixa desprotegit el ciutadà. 

• Queixes d’un grup de joves que van cremar una paperera durant la revetlla de 
Sant Joan i l’Ajuntament els va sancionar amb l’import equivalent a vint-i-dues 
unitats). 

• Queixa pel tancament de l’anomenada plaça del Fantasma (o pati de la nau). 
 
(19:15 Arriba el Sr. Albert Gusi i a les 19:20 marxa el Sr. Pol Gibert). 
 
Finalitzada la presentació la Sra. Marta Farrés obre un torn de preguntes. 
 
El Sr. Salvador Tamborero pregunta si es pot fer alguna cosa amb els cotxes 
abandonats i les motos que es deixen lligades als fanals i van desapareixen poc a poc. 
 
El Sr. Josep Escartin respon que cal comunicar-ho a l’Ajuntament. La guàrdia urbana, 
seguint el procediment establert, deixarà una sèrie d’avisos i si no obté resposta, retirarà 
el vehicle. En el cas que passat un termini de temps raonable l’Ajuntament no actués, es 
podria anar al Síndic de Greuges. 
 
El Sr. Albert Gusi i la Sra. Mercè Canalies demanen aclariments sobre si es poden 
retirar vehicles de la via pública quan estan ben aparcats o quan no tenen desperfectes, 
ja que des de la guàrdia urbana els hi van dir que no era possible. La Sra. Marta Farrés 
respon que des del districte se n’han retirat. 
 
El Sr. Josep Escartin respon que hi ha un procediment establert però que sí es poden 
retirar. 
 
La Sra. Marta Farrés afegeix que en els casos de trucades a la guàrdia urbana que 
apuntin dia i hora de la conversa perquè es pot fer comprovació de les respostes. 
 
El Sr. Josep Escartin afegeix que és preferible trucar al 010 perquè canalitzen les 
queixes i estan ben preparats per respondre a la ciutadania. 
 
La Sra. Marta Farrés comenta un cas personal per mostrar que a vegades una bona 
atenció depèn molt de la bona voluntat de la persona i hi ha molt bons professionals. 
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El Sr. Josep Escartin també advoca pel bon funcionament en general de l’Administració 
de Sabadell, ja que han atès 1.129 persones al llarg de l’any però només en el Despatx 
Lluch es realitzen 1.000 tràmits diaris. 
 
El Sr. Martí Sala pregunta respecte els comptadors d’obres que es queden a la vorera 
quan finalitza una obra si és més efectiu tramitar la queixa a través del Síndic o a través 
del Districte. 
 
El Sr. Josep Escartin respon que primer ha de passar per l’Ajuntament perquè el Síndic 
només intervé davant l’actuació de l’Administració. Respecte el tema dels comptadors 
d’obres, considera qüestionable l’actuació de permissivitat de l’Ajuntament, ja que 
actualment les obres no s’acaben, ningú demana la llicència definitiva i els comptadors 
resten en l’espai públic. 
 
La Sra. Marta Farrés respon que l’Ajuntament es troba amb un fet agreujant: moltes 
obres estan en fallida i concurs de creditors de manera que fins que el jutge no 
determini de qui és el bé, l’Ajuntament no pot actuar. 
 
El Sr. Josep Escartin manifesta que l’Ajuntament podria actuar contra la companyia 
perquè la normativa no admet posar obstacles a la vorera. 
 
El Sr. Sala Martí exposa l’exemple d’una obra situada en el C. Joan Plans (Ronda de 
Ponent). La Sra. Marta Farrés respon que aquesta obra és molt recent. 
 
El Sr. Josep Escartin afegeix que tot i que fa temps que passa l’Ajuntament ho segueix 
permetent. Des del Síndic s’emetrà una resolució per tal que es multi per la instal·lació 
de comptadors de la llum al carrer. 
 
El Sr. Francisco Javier Martínez pregunta respecte a una canonada d’aigües residuals 
que cauen a la carretera de Terrassa i poden suposar perill. 
 
La Sra. Eli Pineda respon que en aquest cas concret, la canonada està dins l’àmbit de 
l’obra i que aquesta està en concurs de creditors. 
 
El Sr. Josep Escartin afegeix que si hi ha un perill manifest i real per les persones 
l’Ajuntament pot actuar subsidiàriament amb el permís del jutge. 
 
El Sr. Salvador Tamborero pregunta què es pot fer amb uns pisos ocupats a Merinals, ja 
que els seus habitants s’ajunten a la plaça Veneçuela i fan soroll fins a altes hores de la 
matinada. 
 
El Sr. Josep Escartin respon que hi ha un dret al descans i que caldria actuar contra qui 
el vulneri però en els casos que ell coneix, ha estat molt útil l’actuació del Servei de 
Convivència i Drets Civils, ja que el Síndic només fa recomanacions. 
 
El Sr. Salvador Tamborero explica que si truquen a la policia, els veïns deixen de fer 
soroll i marxen, però un cop la policia se’n va, hi tornen. 
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La Sra. Marta Farrés explica que hi ha dos àmbits per una banda l’actuació policial i per 
altra el tema de la titularitat dels pisos. 
 
El Síndic aconsella que s’iniciïn tràmits amb el Servei de Drets Civils i Ciutadania. 
 
En no haver-hi més preguntes, la Sra. Marta Farrés agraeix l’assistència del Sr. Josep 
Escartin que marxa a les 19:50 h i dóna pas al següent punt de l’ordre del dia. 
 

 
3. Teixint la convivència: xarxa antirumors de Sabadell 
 

La Sra. Olga Jiménez explica que el projecte que presenta s’integra dins del Servei de 
Drets Civils i Ciutadania, però forma part d’un programa del Consell d’Europa, per 
aquesta motiu la presentació PowerPoint està en anglès. El Servei de Drets Civils i 
Ciutadania treballa la gestió de la diversitat (d’origen, de creences i/o de gènere) i el què 
significa sobre la convivència. 
 
El projecte de xarxa antirumors és específic per l’àmbit de la immigració. L’Ajuntament 
de Sabadell ja fa molts anys que treballa amb la idea de crear vincles per lluitar contra el 
racisme, la xenofòbia i l’homofòbia i en aquest sentit, l’any 2004 va crear la Comissió de 
la Convivència. 
 
La Sra. Olga Jiménez explica que hi ha persones incíviques però no ho és tot el 
col·lectiu i que tots tenim perjudicis. En un treball de l’Ajuntament de Barcelona es va 
veure que era molt difícil lluitar contra els perjudicis amb les dades perquè és la part 
emocional la que creu en el rumor. Es va comprovar que desmentir el rumor des de les 
institucions era menys efectiu que si ho feien el forner, el farmacèutic, i/o el veí. 
 
La Sra. Olga Jimenéz explica que la xarxa antirumors consisteix en formar els ciutadans 
amb coneixements teòrics i habilitats comunicatives per contrarestar els 
rumors/perjudicis que poden portar al racisme i la xenofòbia. És un projecte que té una 
durada d’1.5 anys i finalitza el mes de juny del 2015 i convida a qui estigui interessat a 
formar-ne part. 
 
El projecte es basa en la diagnosi dels rumors sobre la població immigrada, que són els 
sis següents: 
 

• Els immigrants abusen de les ajudes socials. 
• Els immigrants abusen del sistema sanitari. 
• Hi ha un impacte negatiu de la immigració en el mercat de treball. 
• Hi ha un impacte negatiu de la immigració en les escoles. 
• Els immigrants no paguen taxes. 
• Els immigrants no tenen interès en integrar-se. 

 
(20:00 Arriba el Sr. Jaume Selvas i a les 20:03 arriba el Sr. Lluís Perarnau) 
 
La Sra. Olga Jiménez finalitza la presentació explicant totes les activitats realitzades i/o 
programades que comporta el projecte. Destaca l’existència de la pàgina web, dues 
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activitats que es poden portar a les festes de barri o a les activitats que facin les entitats 
(un photocall i una ruleta) i els diversos vídeos que s’han fet per treballar el projecte. 
 
La Sra. Olga Jiménez dóna la paraula al Sr. Oriol Civil perquè expliqui la seva 
experiència com agent antirumors. 
 
El Sr. Oriol Civil arrel de la seva llarga experiència amb la immigració considera que 
estem davant un treball col·lectiu que requereix de l’actuació de ciutadans i Ajuntament. 
El Sr. Oriol Civil explica que cal considerar que el mon està canviant molt i segons les 
dades, Europa necessitarà més immigrants. Si ve més gent forana, cal aprendre a 
conviure i els agents antirumors contribueixen a que les persones siguem crítiques. 
 
La Sra. Mercè Canalies pregunta per què es diu que els xinesos no paguen impostos. 
 
La Sra. Olga Jiménez respon que és un rumor estès però que no és cert i que potser 
l’origen es trobi en la forma de treball en xarxa dels xinesos. 
 
El Sr. Oriol Civil respon que un dels motius de rumor sobre aquest col·lectiu és degut a 
que treballen totes les hores del dia, no dominen un altre idioma que no sigui el seu i la 
falta de comunicació afavoreix el rumors. 
 
El Sr. Oriol Civil afegeix que una de les tècniques que els hi ensenyen en la formació 
d’agents antirumors és no barallar-se. 
 
El Sr. Fernando Fernández pregunta si en el treball amb gent jove es treballa el tema de 
les noves tecnologies. 
 
La Sra. Olga Jiménez respon que sí, per exemple en la campanya de racisme amb el 
rap de la convivència, també en campanyes de sexisme i ara estan treballant una 
proposta per tractar el tema del l’assetjament escolar amb noves tecnologies. També 
des del vessant de les noves tecnologies sorgeixen actuacions per exemple l’actuació 
de la Comissió de la Convivència arran d’un bloguer xenòfob. 
 
El Sr. Martí Sala pregunta si el destinatari del projecte és només autòcton. 
 
La Sra. Olga Jiménez respon que no, que a la Comissió de la Convivència hi ha molta 
pluralitat perquè tots tenim perjudicis, el que passa és que es sol treballar en identificar 
el col·lectiu i que aquest projecte europeu en concret versa sobre la immigració. 
 
El Sr. Martí Sala apunta que la setmana anterior es va signar un pacte amb les entitats 
esportives. 
 
La Sra. Olga Jiménez afegeix que el pacte és fruit del projecte. 
 
El Sr. Oriol Civil diu que hi ha molts prejudicis però que sobretot alguns elements com el 
color de la pell o el vel marquen i criden molt l’atenció. 
 
El Sr. Martí Sala considera que en tots els col·lectius hi ha gent procliu a integrar-se, 
gent que en part i gent que no i pregunta com ho gestionen. 
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La Sra. Olga Jiménez respon que de la mateixa manera que aquí. 
 
El Sr. Oriol Civil considera que no es pot generalitzar sobre el col·lectiu perquè cadascú 
és diferent. Des de la seva experiència personal, ell ajuda uns nois forans a estudiar, 
que estan aquí i que es volen quedar. 
 
La Sra. Olga Jiménez respon que a diferència de la immigració dels anys 60 actualment 
hi ha una sèrie de requisits necessaris perquè l’Ajuntament faci l’informe favorable a la 
Generalitat i pel Govern Civil, entre ells un determinat nivell de català, uns coneixements 
de l’entorn i coneixements de drets i deures. El 90% dels alumnes del consorci de 
normalització lingüística són estrangers i la majoria són d’origen llatí. 
 
El Sr. Jaume Selvas opina que només compleixen els requisits exigits però quan tenen 
els permisos ja no els interessa. Per experiència coneix casos de persones que tot i que 
han viscut aquí molts anys i els fills nascuts aquí no parlen l’idioma. Quan un no es vol 
integrar no ho fa i alguns col·lectius funcionen com a guetos. 
 
La Sra. Olga Jiménez i la Sra. Marta Farrés responen que es treballa amb molts 
col·lectius però que cal diferenciar la immigració del problema de la pobresa estructural 
que pateixen alguns d’aquests col·lectius. 
 
La Sra. Olga Jiménez opina que davant la immigració dels anys 60 es va treballar a 
Catalunya perquè funcionés l’ascensor social i el balanç global és bo. En conseqüència, 
es tenen els instruments perquè això torni a funcionar amb la nova immigració. 
 
El Sr. Martí Sala pregunta si és cert que en ocasions s’han enviat els immigrants cap a 
Catalunya. 
 
El Sr. Oriol Civil respon que al llarg dels anys s’han donat casos d’aquests, però per 
resoldre el tema de la immigració cal una política d’actuació comuna perquè el que està 
clar és que si hi ha llibertat de moviments no es podrà parar la immigració. De la 
mateixa manera recorda que el tema és molt complex perquè amaga situacions de 
pobresa i desequilibri. 
 
La Sra. Olga Jiménez explica també que el cas de les pasteres és molt mediàtic i 
abassegador però que en realitat la majoria d’immigració ha entrat via aeroport. 
 
El Sr. Jaume Selvas planteja que la tecnologia substitueix a la gent i que per tant no hi 
haurà feina per tothom. 
 
El Sr. Oriol Civil hi està d’acord però afegeix que aquest és un problema del món i que 
en qualsevol cas no és culpa dels immigrants. 
 
La Sra. Olga Jiménez afegeix que un país que rep immigració és un país ric. Actualment 
molta de la gent immigrada ha marxat o està marxant, però també està marxant el 
jovent autòcton del país, la qual cosa empobreix el país. 
 
El Sr. Martí Sala planteja que els immigrants fan les feines que no voler fer els d’aquí. 
 



 120

La Sra. Marta Farrés respon que aquest fet era una realitat fa 6 anys. 
 
El Sr. Oriol Civil tanca el debat amb la reflexió que el món és gran però s’ha fet petit i els 
problemes que abans semblaven llunyans ara són també els nostres. 
 
Finalitzada la presentació la Sra. Marta Farrés agraeix l’assistència dels ponents i dóna 
pas al següent ordre del dia. 

 
(20:42 Marxen la Sra. Olga Jiménez i el Sr. Oriol Civil). 
 
 

4. Ratificació o renovació del representant al Consell de Salut 
 

La Sra. Marta Farrés recorda que cal ratificar o renovar el lloc del representant al 
Consell de Salut que ocupa actualment el Sr. Lluís Perarnau. 
 
El Sr. Fernando Fernández explica que s’havia ofert en el cas de manca de 
representant. El Sr. Lluís Perarnau s’ofereix per continuar i es ratificat en el càrrec. 
 
 

5. Nomenament pendent del representant en el Consell Escolar Municipal 
 
La Sra. Marta Farrés recorda que des que s’ha iniciat la legislatura hi ha aquesta vacant 
i anima els assistents a presentar-s’hi. 
 
El Sr. Daniel Casanellas estudiarà la possibilitat de presentar-s’hi. 
 
 

6. Informació dels consells sectorials 
 
La Sra. Marta Farrés comenta que, des del darrer Consell de Districte, no s’ha convocat 
cap Consell Sectorial.  
 
 

7. Comunicacions 
 
En un primer moment es va dir que no hi havia comunicacions, tot i que hi ha dos temes 
que, si cal tractar, en properes sessions es farà: 
 

• La valoració positiva de la campanya de gossos. 
• La col·locació de nous contenidors de reciclatge d’oli davant dels centres cívics. 

 
 

8. Torn obert de paraules 
 
El Sr. Albert Gusi planteja dos temes, per una banda que a mitjans de setembre els 
geganters volen anar als jardinets des de la pl. del Treball i per altra demana si les 
associacions de veïns poden avisar amb més antelació que compten amb ells per les 
festes de barri. 
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El Sr. Salvador Tamborero planteja dos temes, per una banda i referent al tema dels 
gossos, demana alguna altra actuació en el barri ja que hi ha un problema amb els 
gossos deslligats. I per altra banda, pregunta com està el tema de la instància amb 600 
signatures en relació als problemes que té la gent gran amb la desapareguda línea 9 de 
la TUS. 
 
La Sra. Marta Farrés respon que recuperem el tema. 
 
La Sra. Mercè Canalies recorda que arran de les obres de rambla d’Ibèria els cotxes es 
perden i entren a molta velocitat pel carrer de Jacquard i no hi ha cap cartell indicatiu en 
aquest tram. 
 
El Sr. Martí Sala demana si es pot fer un resum de les propostes que s’han fet en el 
consell i com estan. 
 
La Sra. Eli Pineda respon que donarà compte en el Consell de Juliol. 
 
La Sra. Teresa Llamas pregunta per l’estat dels següents temes: la font de la plaça del 
treball, els jocs infantils, la vorera de l’església i l’autobús de la línia 10. 
 
La Sra. Eli Pineda respon que s’està mirant el tema de la font de la plaça i està feta la 
petició de la vorera de l’església, i respecte a l’autobús s’està pendent d’una reunió amb 
mobilitat que tindrà lloc la setmana vinent. 
 
El Sr. Jaume Selvas demana posar un mirall al c. de Jacquard i informa d’un senyal 
vertical que ha desaparegut a la carretera de Terrassa. 
 
La Sra. Eli Pineda respon que té constància del senyal malmès i informa que està 
pendent de reparació. 
 
El Sr. Daniel Casanellas recorda que el senyal del costat de l’Associació està tort. 
 
El Sr. Francisco Javier Martínez pregunta l’estat dels següents temes: papereres que 
falten al carrer Mas Ferriol, al carrer de Mistral i a la plaça de Magdalena Calonge; la 
vorera aixecada en el carrer de Sèneca; la poda inacabada dels Merinals i les bandes 
rugoses que estan desgastades al carrer de la Serralada. 
 
El Sr. Jordi Argemí demana la reposició de 3 o 4 fustes que falten a la petanca. 
 
El Sr. Rossend Valls diu que no té sentit que ell continuï representant el districte ja que 
no té cap vincle amb el club de jubilats. 
 
Finalitzades les intervencions la presidenta, la Sra. Marta Farrés aixeca la sessió, de la 
qual, com a secretària delegada, estenc aquesta acta. 
 
La secretària delegada   Vist i plau 

La presidenta 
 
 


